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Harro van den Brink 

waar niet gepland, maar wel bijzonder 
geslaagd. 

DE LAATSTE DAG 

Persoonlijk vind ik het bijzonder wreed 
om dan op vrijdagochtend reeds om zeven 
uur gewekt te worden. De kamers moeten 
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Reisverslag Londen 

echter leeg zijn voordat we aan het pro
gramma kunnen beginnen en mopperend 
begeef ik mij naar de douche. Op het 
programma staat een bezoek aan de 
geweldige stalen mierenhoop die men 
Lloyd's of London noemt en waar 's 
werelds grootste verzekeraar gevestigd is. 
Onvoorstelbaar veel mensen lopen in 
opengewerkte kantoren door elkaar, over 
roltrappen van honderd meter of meer en 
schijnen daar tussen nog te werken ook. 
Gigantisch! 
De middag is vrij waardoor iedereen op 
eigen gelegenheid gaat winkelen in een 
van de grote Londense warenhuizen of 
gewoon buiten in de zon gaat zitten, bij 
een temperatuur van ruim 20°C. Het is 
dan ook niet zonder het nodige gewee
klaag dat we ons rond een uur of vier 
melden voor de aftocht. De bus is boven
dien weer veel te laat waardoor we het 
land verlaten door een langzaam stiller 
wordend landschap waar de nacht als een 
deken overheen gevleid wordt. Niet dat 
we zoveel missen aan het grauwe in
dustrielandschap, maar het is wel typisch 
Engels. Als de kust snel in het donker 
verdwijnt besef ik dat we nog steeds geen 
regen hebben meegemaakt in een land 
waar het altijd regent. 
De 'disco' aan boord vindt gretig aftrek 
en, hoewel iedereen wel een paar uur 
geslapen heeft, het gezelschap dat aan 
land stapt ziet er toch een stuk slechter 
uit dan het gezelschap dat aan boord ging. 
De busreis is dan ook in tegenstelling tot 
de heenreis een nogal duffe aangelegen
heid. Rond tien uur worden we afgezet in 
een druilerig, nog net droog Leiden. 
Als ik me enkele uren later doodmoe in 
mijn bed laat vallen, klettert de regen 
weer oerhollands tegen de ruiten. 
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Hoe werkt bestuurskunde?

Bestuurskunde studeren en dan... een baan. Hoe gaat dat of liever gezegd hoe werkt be-

kt .. k?stuurskunde in de pra 1J · 

Mariëtte Glim 

Als één van de eerste Leidse afgestudeer

den van de gemeenschappelijke studierich

ting bestuurskunde Leiden/Rotterdam heb 

ik er nu al weer tweeënhalf jaar 'bestuurs

kunde in de praktijk' opzitten. Tijdens 

mijn studie had ik geen direkte voorstel-

· Hng van het soort baan dat ik zou kunnen

vinden. Wat kun je eigenlijk met
bestuurskunde? Wie zou jou, als be
stuurskundige, willen hebben? Om me
toch maar zo goed mogelijk voor te berei
den op iets dat mij in ieder geval zou
interesseren koos ik voor de inter
nationaal-juridische variant en besteedde
tijdens het uitwisselingsprogramma in
Bloomington (USA) vooral aandacht aan
vakken die betrekking hadden op milieu
beleid. Hoe sneller de stage/scriptie-perio
de naderde hoe meer zorgen ik me begon
te maken over het feit of je überhaupt
wel ergens terecht zou kunnen voor een
stage, want wie weet nou eigenlijk wat
een bestuurskundige is? Tot mijn grote
verrassing kon het Europees Milieubu
reau in Brussel (EEB/BEE) iemand als ik
goed gebruiken voor een te starten pro
ject dat zij wilden uitv.oeren in opdracht
van de Europese Commissie. Het projecl
behelsde de feitelijke uitvoering van een
aantal EG milieurichtlijnen in de lidstaten
van de EG. Dat bracht het bureau in een
dilemma. Het onderwerp was te bestuur
lijk-juridisch van aard om uit te laten
voeren door een bioloog, maar een jurist
zou misschien blijven steken in de omzet
ting van de richtlijnen in nationale wetge
ving, terwijl dat slechts een onderdeel van
het probleem was. Een bestuurskundige
bleek dus de oplossing, iemand die zowel

het juridisch gedeelte als de toepassing 
van de richtlijnen op de verschillende 
bestuursniveaus kon bestuderen en de 
variabelen die daarop van invloed zijn. 

Door mijn stage zag ik met iets meer 
zelfvertrouwen het afstuderen en een 
toekomstige baan tegemoet. In de tijd 
tussen het afronden van mijn scriptie en 
het afstuderen was ik als student-assistent 
met de opzet van een onderzoek begon
nen. In het kader van dit onderzoek 
moesten we bij de provincie toestemming 
vragen om bepaalde gegevens te ver
zamelen. De provincie raakte zeer in het 
onderzoek geïnteresseerd en wilde mij in 
dienst nemen. Ik had echter een sol
licitatie lopen bij een adviesbureau, een 
baan die mij ook wel aansprak. De provin
cie beloofde mij de opdracht als ik bij het 
adviesbureau in dienst zou treden en 
anders kon ik alsnog bij de provincie 
terecht. Bij het adviesbureau solliciteerde 
ik dus met een opdracht op zak en kreeg 
de baan. 

Het adviesbureau waar ik toen ben aan
genomen en nu als plaatsvervangend 
directeur werkzaam ben (Bureau voor 
ContractResearch - BCR) had behoefte 
aan bestuurskundigen. Het BCR doet 
voornamelijk opdrachten voor overheids
organisaties. De opdrachten zijn zeer uit
eenlopend van aard. Het BCR had dus 
mensen nodig die weten hoe de overheid 
in elkaar zit en die flexibel zijn. Flexibel 
in de zin van weten hoe een grote ver
scheidenheid aan problemen aan te pak
ken. In mijn korte loopbaan heb ik onder-
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zoek gedaan op het gebied van besluitvor
mingsprocessen in de bodemsanering, ex
ante evaluatie van de integrale milieu
vergunning, samenwerkingsverbanden tus
sen gemeenten op het gebied van opspo
ring van milieudelicten (politie), de discre
pantie tussen Nederlandse wetgeving en
de EG-richtlijn betreffende milieu
effectrapportage, de feitelijke uitvoering
van een aantal EG-milieurichtlijnen in
Nederland (opdracht van de EG), energie
besparing in het Midden- en Kleinbedrijf,
beleid ten aanzien van milieuhinderlijke
bedrijven in de woonomgeving op gemeen-

. telijk niveau, de opzet en organisatie van
het milieukeur en bedrijfsinterne milieu
zorg. Ik geef adviezen aan individuele
b e d r i j v e n  me t  be t rekk ing  to t
bedrijfsinterne milieuzorg, omdat ik van
mening ben dat het vooral een organi
satorisch en minder een technisch pro
bleem is. De veronderstelling dat milieu
zorg een organisatorisch probleem is wordt
door meer en meer brancheorganisaties en
werkgeversorganisaties onderkend. Ik heb
een cursus milieumanagement voor het
Midden- en Kleinbedrijf geschreven in op
dracht van het KNOV en geef deze cursus
ook. Tevens heb ik een onderdeel van
een milieucursus voor bouwvakkers
geschreven.

Van de meeste genoemde onderwerpen
had ik als bestuurskundige geen verstand.
Door me in de problematiek te verdiepen
en gebruikmakend van bestuurskundige
theorieën ( complexe problemen, het func
tioneren van complexe organisaties) vorm
de ik me een beeld van de aard van de
problematiek en kreeg ideeën over de
aanpak van het project. Zolang een
onderwerp niet puur technisch of puur
juridisch is kan een bestuurskundige het
naar mijn idee aan. Het is voornamelijk
een manier van denken die je tijdens je
studie leert en je in de praktijk een heel
eind vooruit helpt. Deze manier van den
ken blijkt in de praktijk meer en meer

Hoe werkt bestuurskunde? 

aan te slaan voor zover ik kan constate
ren.  In  de  concurrentie met
ingenieursbureaus merk ik dat de be
stuurskundige aanpa� langzaam maar
zeker terrein wint op een puur technische
benadering.

Voor de toekomstige afgestudeerden van
de studierichting bestuurskunde ziet de
banenmarkt er vooralsnog rooskleurig uit.
Als voorzitter van Reticulair pols ik regel
matig bij overheidsinstanties en advies- en
ingenieursbureaus naar de interesse in
bestuurskundigen. Eén van deze contac
ten is inmiddels een trouwe afnemer van
afgestudeerden bestuurskunde geworden.
Eerst wilde de organisatie alleen juristen
op de plek van beleidsmedewerker, maar
sinds zij eenmaal voor een bestuurskun
dige hebben gekozen willen ze niets an
ders om hun vacatures op te vullen. Bij
ingenieursbureaus is er ook een voorzich
tige tendens naar het (willen) aannemen
van bestuurskundigen waar te nemen, een
opdracht is vaak méér dan een technisch
probleem. Dit geldt ook voor werkgevers
organisaties, die zowel in hun relatie met
bedrijven als naar de overheid toe
bestuurskundigen goed kunnen gebruiken.
Verder blijkt de diversiteit van mogelijk
heden uit de grote verscheidenheid aan
banen die tot nu toe door de afgestudeer
den bestuurskunde wordt bezet. Naar mijn
idee is het een soort bewustwording, een
verandering in het denken over de aanpak
van problemen die in gang is gezet ten
gunste van de  afges tudeerden
bestuurskunde. Dit zou betekenen dat niet
alleen bestuurskunde werkt in de praktijk,
maar het ook blijkt te werken met be
stuurskunde in de praktijk.
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Wie vangt de bal? 

Zo, nu even een balletje opgooien, een enkele knuppel in een hoenderhoek werpen, kortom
tijd voor stoken! 
Even iets om knus bij de cv over na te denken: de B.I.L. Niet zozeer de vereniging zelf -
ook wel leuk- maar laten we het eens hebben over de naam. 

Marcia van Dooren
Saskia van Laar

B.I.L. staat voor Bestuurskundige Inter
facultaire vereniging Leiden, dus niet Be
stuurkunde In Leiden zoals menig eerste
jaars denkt te weten ( ach, zo denken er
wel meer). Het hierboven genoemde bal
letje c.q. de knuppel staat voor de naams
verandering. Aangezien ook wij be
stuurskunde studeren ( uiteraard, wie niet?)
zullen wij dit onderwerp puntsgewijs,
gepland en gecoördineerd doch flexibel (?)
analyseren.

Zo kan als eerste reden aangedragen wor
den, dat aangezien er jarenlang moeite
gedaan is ons (bestuurskundigen) duidelijk
te distantieren van de politicologen, is het
vreemd is te noemen dat we qua verenigingsnaam zo dicht mogelijk tegen zeaangekropen liggen (B.I.L./ S.P.I.L.). Ofde S.P.I.L. nou eerder of later met dezenaam aankwam laten we in het midden h�ewel het natuurlijk wel duidelijk moe;
ZIJD dat de B.I.L. niet de laatste was! Hetis niet onze bedoeling om hierover eendiscussie te doen oplaaien, het gaat onsm�er om de weinig orginele afkorting diebeide verenigingen gebruiken, met namehet lot van de B.I.L. trekken we ons bijzonder aan. 
Heb je nooit gehad dat iemand aan Jevroeg: 
"B . J"d ,, en Je 1 van een studievereniging?"Ja, van de B.I.L." "Van de waaaaat?" 
"1?� Bestuurskundige Interfacultaire vererugmg Leiden, heb je 'm? Hallo, hallo

wakker worden!". 
Of, zoals de oud-voorzitter op de af
gelopen AL V het voorbeeld aanhaalde
van die keer dat hij belde naar een bedrijf
en zich aldus introduceerde: "Goede
morgen, ik ben van de B.I.L. en bel voor
de W.O.B.S.-dag", waarna een pieptoon
het vriendelijke antwoord was. 
Zouden wij dan toch onderdoen voor
Rotterdam met hun welluidende naam
"Cedo Nulli" (wat staat voor:'Ik geloof
niemand')? Wij steken hierbij wel erg af
met onze we1mg inventieve afkorting
B.l.L. oftewel Bestuurskundige Interfacul
taire vereniging Leiden ( sorry voor de
herhaling: dat krijg je nou eenmaal bij
bestuurskunde, bovendien is het wel zo
handig aangezien de kans dat de BB op
tijd volkomt zo groter wordt, dan komt
deze misschien weer wat vaker uit!).

Nu komt het nog op twee zaken aan:
inventiviteit en geld. Haalbaarheid en een
maatschappelijk draagvlak voor zo'n ingrij
pende beleidsverandering moet geen
probleem zijn. Een plaats op de politieke
agenda hebben we nu toch al dus vooral
participatie van de achterban is van essen
tieel belang voor met name de inventivi
teit. D.m.v. een prijsvraag voor de mooiste
naam moet ook dat kunnen. Geld zat bij
de B.I.L. toch? So let's go back to our
roots!

bestuurskundige berichten 29 


